

For English



# دولة فلسطين الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني

ورقة مفهوم حول المنهجية المعدلة المستخدمة في إعادة حساب نتائج  
مسح العنف في المجتمع الفلسطيني، 2019

PCBS

تشرين ثاني/نوفمبر، 2022



© ربيع الثاني، 1444هـ - نوفمبر، 2022  
جميع الحقوق محفوظة.

في حالة الاقتباس، يرجى الإشارة إلى هذه المطبوعة كالتالي:

الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني، 2022. ورقة مفهوم حول المنهجية المعدلة المستخدمة في إعادة حساب نتائج مسح العنف في المجتمع الفلسطيني، 2019. رام الله - فلسطين.

جميع المراسلات توجه إلى:

الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني  
ص.ب. 1647،

رام الله P6028179 - فلسطين.

هاتف: 2 298 2700 (970/972)

فاكس: 2 298 2710 (970/972)

الرقم المجاني: 1800300300

بريد إلكتروني: [diwan@pcbs.gov.ps](mailto:diwan@pcbs.gov.ps)

الصفحة الإلكترونية: <http://www.pcbs.gov.ps>

## المقدمة

يعتبر العنف مشكلة اجتماعية تمارس بمستويات وأشكال مختلفة ولا تقتصر على فئة أو طبقة معينة، حيث يعاني المجتمع الفلسطيني كغيره من المجتمعات من مشكلة العنف، وفي كثير من الأحيان يؤدي العنف إلى تفكك الأسرة والطلاق وانتشار لحالات القتل في المجتمع والتي أخذت بالتزايد في السنوات الأخيرة الماضية.

يعتبر مسح العنف في المجتمع الفلسطيني 2019 من المسوح النوعية المتخصصة، وينفذ في فلسطين للمرة الثالثة، فقد تم تنفيذ المسح الأول في العام 2005، والمسح الثاني في العام 2011، ويحتل هذا المسح أهمية خاصة في كونه يسلط الضوء على ظاهرة العنف في المجتمع الفلسطيني، سواء العنف الأسري أو المجتمعي، ويشكل فرصة لإجراء المقارنات مع المسوح السابقة للوقوف على حجم ظاهرة العنف في المجتمع الفلسطيني ومدى انتشارها وما طرأ عليها من تغيرات، وما يرتبط بها من سمات تنموية وإنسانية، ويهدف هذا المسح الى توفير قاعدة بيانات شاملة ومحدثة حول العنف الموجه ضد النساء والأطفال والشباب وكبار السن وذوي الإعاقة، في الأسرة وخارجها، والتي من شأنها مساعدة صناع القرار ورسمي السياسات الاجتماعية والصحية والتربوية والقانونية وكذلك الاقتصادية في إعداد الخطط والبرامج وصياغة التدخلات المستندة الى الأدلة للنهوض بواقع هذه الفئات وتلبية احتياجاتهم وتقديم الخدمات اللازمة لهم.

تم تنفيذ مسح العنف في المجتمع الفلسطيني 2019 في ظل الحاجة المتزايدة لسد الفجوة في البيانات التي ظهرت خلال المسحين السابقين، وفي ظل المتطلبات الدولية المرتبطة بأجندة التنمية المستدامة 2030، والحاجة لتوفير هذه المؤشرات ضمن الأولويات الوطنية، بالإضافة الى تلبية احتياجات كافة الشركاء من المؤسسات الحكومية وغير الحكومية ومؤسسات المجتمع المدني.

## الهدف

إعداد منهجية لإعادة احتساب معدلات العنف من واقع بيانات مسح العنف في المجتمع الفلسطيني 2019.

## الأهداف الفرعية

- ☒ اعتماد تصنيف الأفعال لظاهرة العنف في المجتمع الفلسطيني ولجميع النماذج.
- ☒ اعتماد آلية تنظيف البيانات (حالات الاكتمال، الفئات المستهدفة من كل نموذج، حالات التكرار، الحالات المفقودة).
- ☒ اعتماد آلية احتساب معدلات العنف لجميع نماذج المسح.

## النماذج المستخدمة في مسح العنف في المجتمع الفلسطيني 2019

1. النساء المتزوجات حالياً أو سبق لهن الزواج من الفئة العمرية (14-64 سنة).
2. الاطفال (ذكور وإناث) من الفئة العمرية (0-11 سنة)
3. الأطفال (ذكور وإناث) من الفئة العمرية (12-17 سنة).
4. الأفراد (ذكور وإناث) غير المتزوجون (18-64 سنة).
5. الرجال المتزوجون حالياً أو سبق لهم الزواج من الفئة العمرية (14-64 سنة).
6. كبار السن 65 سنة فأكثر.

## أولاً: تصنيف الأفعال لظاهرة العنف/ الإساءة

- تطرقت الأمم المتحدة في دليل Guidelines for Producing Statistics on Violence Against Women إلى أن هناك أربعة تصنيفات أساسية لظاهرة العنف ضد النساء (مع ملاحظة ان الدليل لم يتطرق الى تصنيف العنف الاجتماعي، لاعتبار ان الظاهر بمجملها هي ظاهرة اجتماعية)، وهذه التصنيفات هي:

2. الإساءة الجنسية	1. العنف الجسدي
<p>العنف الجنسي هو أي نوع من أنواع السلوك الجنسي الضار أو غير المرغوب فيه المفروض على شخص.</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• أفعال الاتصال الجنسي المسيء</li> <li>• المشاركة القسرية في أعمال جنسية</li> <li>• محاولة أو إتمام أفعال جنسية مع امرأة أو رجل دون موافقتهم</li> <li>• التحرش الجنسي</li> <li>• الإساءة اللفظية لأهداف جنسية</li> <li>• التهديدات الجنسية</li> <li>• التعرض الجنسي</li> <li>• اللمس غير المرغوب فيه</li> <li>• زنا المحارم</li> </ul>	<ul style="list-style-type: none"> <li>• صفعها</li> <li>• رميها بشيء يمكن أن يؤذيها</li> <li>• شد أو نتف شعرها</li> <li>• ضربها بشيء</li> <li>• ضربها بقبضات اليد أو بأشياء أخرى</li> <li>• ركلها أو عضها أو جرها</li> <li>• خنقها أو حرقها</li> <li>• تهديدها بسكين أو مسدس أو أي سلاح آخر</li> <li>• استخدام سكين أو مسدس أو أي سلاح آخر ضدها</li> </ul>
4. الإساءة الاقتصادية	3. الإساءة النفسية
<ul style="list-style-type: none"> <li>• يحدث عندما ينكر الزوج الزوجة من الوصول إلى الموارد المالية الخاصة بها وتلك الخاصة بالأسرة، عادة كشكل من أشكال الإساءة أو السيطرة أو من أجل عزلها أو الهيمنة والسيطرة عليها أو لفرض عواقب سلبية أخرى على رفاهيتها الشخصية والاقتصادية والاجتماعية. ويشمل التالية:</li> <li>• حرمانها من الوصول إلى الموارد المالية الزوجية والاسرية والشخصية</li> </ul>	<p>(أ) الإساءة العاطفية:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• إهانتها أو جعلها تشعر بالسوء تجاه نفسها</li> <li>• التقليل من شأنها أو إذلالها أمام الآخرين</li> <li>• إخافتها أو تخويفها عمداً</li> <li>• التهديد بإيذائها أو إيذاء الآخرين الذين تهتم لأمرهم.</li> </ul> <p>(ب) السلوك المسيطر:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• عزلها بهدف منعها من مقابلة العائلة أو الأصدقاء</li> </ul>

<ul style="list-style-type: none"> <li>• مراقبة مكان وجودها وتفاعلاتها الاجتماعية والاقتصادية وغيرها</li> <li>• تجاهلها أو معاملتها بطريقة غير مبالية</li> <li>• الغضب نحوها إذا تحدثت مع رجال آخرين</li> <li>• توجيه اتهامات غير مبررة بالخيانة الزوجية</li> <li>• التحكم في وصولها إلى الرعاية الصحية ولأي نوع من أنواع الرعاية الأخرى</li> <li>• التحكم في وصولها إلى التعليم أو سوق العمل.</li> </ul>	<ul style="list-style-type: none"> <li>• حرمانها من الوصول إلى الممتلكات والسلع المعمرة الخاصة بها وبالأسرة</li> <li>• عدم التقيد عمداً بالمسؤوليات الاقتصادية، مثل النفقة أو الدعم المادي للأسرة، مما يعرضها للفقر والمعاناة</li> <li>• حرمانها من الوصول إلى سوق العمل والتعليم</li> <li>• حرمانها من المشاركة في صنع القرار المتعلق بالوضع الاقتصادي.</li> </ul>
---	---

- بناء على ذلك تم العمل على استخدام هذا التصنيف في إعادة تصنيف الأفعال/ سلوكيات العنف الـ (41) التي قد تمارس من قبل الزوج في نموذج النساء المتزوجات حالياً أو اللواتي سبق لهن الزواج في الفئة العمرية (14-64) سنة، حيث تم العمل الى إعادة تصنيف الإساءة الاجتماعية وكذلك الافعال التي اخذت من تصنيف حسب ما ينطبق عليها في دليل الأمم المتحدة، حسب الجدول أدناه:

الرقم	سلوكيات قد تمارس من قبل الزوج/ الفعل	المصادر	
		دليل الامم المتحدة UNSD	تقرير النتائج الأولية
WA01	شتمك أو أهانك.	نفسي	نفسي
WA02	رمى شيئاً نحوك كان بإمكانه أن يؤذيك.	جسدي	جسدي ونفسي
WA03	لوى ذراعك أو شدك من شعرك.	جسدي	جسدي
WA04	تهجم عليك زوجك مما نتج عنه رضوض، خدوش، جروح بسيطة، آلام في المفاصل.	جسدي	جسدي
WA05	رفض زوجك أن تستعملا وسائل منع الحمل أثناء إقامة علاقة جنسية رغم انك طلبت ذلك.	جنسي	جنسي
WA06	دفعك بقوة.	جسدي	جسدي
WA07	استعمل القوة الجسدية لإجبارك على إقامة العلاقة الجنسية.	جنسي	جنسي
WA08	تهجم عليك بالسكين أو القطاعة أو الطوربية أو أي جسم آخر مشابه لها بالحدة والخطورة.	جسدي	جسدي
WA09	ضربك على رأسك مما أدى الى حصول اغماء لك.	جسدي	جسدي
WA10	قال لك أنك غبية أو قبيحة أو معاقة أو أي كلمة جارحة.	نفسي	نفسي
WA11	عايرك بنمط لبسك	نفسي	نفسي
WA12	زوجك ضربك بجسم ما أقل حدة من الأجسام المذكورة أعلاه (مثل حزام، عصا أو ما شابه من حيث الحدة).	جسدي	جسدي
WA13	حطم أو خرب أشياء تخصك.	نفسي	نفسي
WA14	خنقك أو حاول خنقك.	جسدي	جسدي
WA15	صاح أو صرخ عليك.	نفسي	نفسي
WA16	امسك بك بقوة أثناء تهجمه عليك.	جسدي	جسدي

الرقم	سلوكيات قد تمارس من قبل الزوج/ الفعل	المصادر	
		دليل الامم المتحدة UNSD	تقرير النتائج الأولية
WA17	استعمل معك القوة بأشكال مختلفة (مثل الضرب واستعمال آلات حادة) بهدف إجبارك على إقامة أشكال مختلفة من العلاقة الجنسية أنت غير راضية عنها.	جنسي	جنسي
WA18	صفعك على وجهك.	جسدي	جسدي
WA19	تهجم عليك مما أدى إلى كسر إحدى عظامك.	جسدي	جسدي
WA20	حرقك أو كواك عن قصد.	جسدي	جسدي
WA21	قال لك أشياء بهدف إغاظتك وإثارة غضبك.	نفسي	نفسي
WA22	لجأ للتهديد كي يجبرك على إقامة العلاقة الجنسية معه.	جنسي	جنسي
WA23	رفض إعطاءك ما يكفي من المال لمصاريف المنزل، حتى لو كان يملك مالاً ينفقه على أمور أخرى.	اقتصادي	اقتصادي
WA24	طلب معرفة كيفية صرفك للمال بالتفصيل.	اقتصادي	اقتصادي
WA25	أخذ من حسابك أو من بطاقة الاعتماد الخاصة بك دون موافقتك.	اقتصادي	اقتصادي
WA26	اجبرك على العمل.	اقتصادي	اقتصادي
WA27	أجبرك على الاستقالة من العمل.	اقتصادي	اقتصادي واجتماعي
WA28	منعك من العمل	اقتصادي	اقتصادي واجتماعي
WA29	حاول أن يستغل ما ورثته من اهلك دون أدنك.	اقتصادي	اقتصادي
WA30	تصرف بأموالك الخاصة دون إذنك.	اقتصادي	اقتصادي
WA31	وضع حدودا لاتصالك بأقاربك من الدرجة الأولى.	نفسي	اجتماعي
WA32	منعك من الخروج مع جاراتك.	نفسي	اجتماعي
WA33	حاول منعك من رؤية صديقاتك.	نفسي	اجتماعي
WA34	طردك من المنزل.	نفسي	نفسي
WA35	تجاهل رغباتك الجنسية.	جنسي	جنسي
WA36	هددك بالزواج عليك بسبب انجابك إناث فقط او عدم الانجاب	نفسي	نفسي
WA37	رفض ارسالك الى الطبيب لعلاجك (شراء الادوية أو الذهاب للطبيب).	نفسي	نفسي
WA38	راقب وفتش هاتفك باستمرار وطلب منك فتح مواقع التواصل الاجتماعي الخاص بك.	نفسي	-
WA39	عايرك بأهلك.	نفسي	نفسي
WA40	استهزأ بتعليمك أو تخصصك العلمي	نفسي	نفسي

الرقم	سلوكيات قد تمارس من قبل الزوج/ الفعل	المصادر	
		دليل الامم المتحدة UNSD	تقرير النتائج الأولية
WA41	منعك من استخدام الأدوات الطبية المساعدة أو الأدوية الخاصة بك	نفسي	-

-: لم يتم تصنيفها

• دليل الأمم المتحدة Guidelines for Producing Statistics on Violence Against Women تطرق وركز على ظاهرة العنف عند النساء المتزوجات، ولكن تم استخدام تصنيف الأفعال/ سلوكيات العنف على باقي النماذج في المسح بالقياس.

#### ثانياً: آلية تنظيف البيانات

كما هو متبع في الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني في معالجة البيانات تم تنظيف البيانات لجميع نماذج الاستمارة كما يلي:

1. تم حذف جميع حالات عدم الاكتمال.
2. تم استبعاد الحالات المفقودة (Missing).
3. تم حذف الفئات التي هي خارج الفئات المستهدف من كل نموذج على حدي.
4. تم حذف الحالات المكررة من كل نموذج على حدى باستثناء نموذج كبار السن 65 سنة فأكثر حيث أن المنهجية كانت حصر شامل.

#### ثالثاً: آلية احتساب المؤشرات

وكما هو الحال في التصنيف فقد تطرق الدليل الى آلية احتساب المؤشرات الخاصة بالعنف ضد النساء، وسيتم استخدام هذه الآلية في حساب مؤشرات العنف ضد باقي الفئات المستهدفة في نماذج الاستمارة كما يلي:

• تحسب معدلات العنف (والتي تشمل جميع اشكال العنف (الاقتصادي، الجسدي، الجنسي، النفسي)) على أنها عدد النساء المتزوجات او سبق لهن الزواج اللاتي أبلغن عن تجربة واحدة أو أكثر من العنف مقسوما على عدد النساء المتزوجات او سبق لهن الزواج، معبراً عنه كنسبة مئوية، وذلك من خلال:

1. حساب عدد النساء اللاتي صرحن أنهن تعرضن لو لمرة واحدة على الأقل لأي شكل من اشكال العنف (البسط) مع ملاحظة ان حالات لا ينطبق ولا اعرف تتحول لم يتعرض واستبعاد حالات ال Missing.
2. حساب عدد النساء المتزوجات او سبق لهن الزواج المستجيبات (المقام).
3. حساب النسبة المئوية للنساء المتزوجات او سبق لهن الزواج وتعرضن للعنف من قبل الزوج.

عدد النساء اللاتي صرحن أنهن تعرضن لو لمرة واحدة لأي شكل من اشكال العنف

= معدل العنف

مجملة المستجيبات

ومن اجل احتساب الاعداد فقد تم استخدام آلية الاحتساب ضمن مجموع الصفوف row sum بعد اعادة ترميز الإجابات وذلك لضمان عدم اسقاط أي حالة من حالات التعرض للعنف. علما بأنه في النتائج الأولية لحساب معدل انتشار العنف تم استخدام الية multi response rate والتي تقوم بحساب عدد حالات التعرض لأفعال العنف وليس عدد النساء المتعرض للعنف (حيث يقوم بجمع عدد المرات التي تعرضن لهن النساء من جميع الأفعال ويقسمها على مجمل حالات التعرض لأفعال العنف).

#### رابعاً: أسباب الاختلافات المحتملة للنتائج ما بين المنهجية الجديدة والنتائج الأولية

بالاعتماد على ما سبق فإن اختلاف النتائج التي ظهر ما بين استخدام المنهجية الجديدة والنتائج الأولية للمسح كان للأسباب الآتية:

1. دليل الأمم المتحدة Guidelines for Producing Statistics on Violence Against Women ركز على أربعة تصنيفات أساسية لظاهرة العنف لدى النساء (الجسدي، النفسي، الجنسي، الاقتصادي)، لذلك تم اعادة تصنيف الأفعال/ السلوكيات آخذين بالاعتبار الغاء وتوزيع سلوكيات العنف الاجتماعي على الأشكال الأخرى حسب الدليل أعلاه.
2. **حساب معدلات العنف بنفس الآلية لجميع نماذج العنف** بناء على آلية احتساب المؤشرات الخاصة بالعنف ضد النساء والواردة في دليل الأمم المتحدة حسب ما ورد اعلاه في البند الثالث المتعلق بالية الاحتساب، وليس مثلما تم حسابها في النتائج الأولية من خلال استخدام الية Multi Response Rate.
3. نتيجة استبعاد الحالات المفقودة (Missing) وحذف جميع حالات عدم الاكتمال وحذف الفئات التي هي خارج الفئات المستهدف من كل نموذج وحذف الحالات المكررة من كل نموذج.





# **State of Palestine Palestinian Central Bureau of Statistics**

**Concept paper on the Updated Methodology Used  
for Recalculating the Results of the Violence Survey  
in the Palestinian Society, 2019**



**October, 2022**

October, 2022.

**All rights reserved**

**Suggested Citation:**

**Palestinian Central Bureau of Statistics, 2022.** *Concept paper on the Updated Methodology Used for Recalculating the Results of the Violence Survey in the Palestinian Society, 2019.* Ramallah - Palestine.

All correspondence should be directed to:

**Palestinian Central Bureau of Statistics**  
**P. O. Box 1647, Ramallah P6028179 – Palestine.**

Tel.: (970/972) 2 2982700

Fax: (970/972) 2 2982710

Toll Free: 1800300300

Email : [diwan@pcbs.gov.ps](mailto:diwan@pcbs.gov.ps)

Website: <http://www.pcbs.gov.ps>

**Reference ID: 2623**

## Introduction

Violence is considered a social phenomenon that is being practiced at different levels and in various forms. This phenomenon is not only limited on a certain segment or a level. The Palestinian Society, likewise any other society, suffers from the violence phenomenon, where it, in many cases, leads to household separation, divorce and the spread of homicides in the society, which rose rapidly in past few years.

The Violence Survey in the Palestinian Society 2019 is a specialized valuable survey which was implemented in Palestine for the third time. The first survey was conducted in the year 2005 and the second followed in 2011. This survey is of great importance as it sheds light on the phenomenon of violence in the Palestinian society including all of its types such as violence occurring within the households and communities. The current version provides an opportunity to compare its findings with those of previous versions to observe the change in size of this deep-rooted phenomenon in the Palestinian society, its abundance, changes in trends and any related developmental and humanitarian characteristics. The survey's current version aims at providing a comprehensive and updated database on violence targeting women, children, the youth, the elderly and persons with disabilities, inside and outside the household, which would assist decision and policy makers of social, health, educational, legal as well as economic policies to prepare plans and programs and to design evidence-based interventions to uplift these marginalized social segments, meet their needs and provide them with much needed services.

The Violence Survey in the Palestinian Society 2019 was conducted in light of the increasing need to fill the data gaps present in the two previous years. It also comes in response to international demands related to the Sustainable Development Agenda 2030 and in response to the need to provide these indicators to realize national priorities. In addition, the survey also meets the needs of all partners including governmental and non-governmental organizations and civil society institutions.

### Objective:

Preparing a methodology for recalculating calculate violence rates out of the data of the Violence Survey in the Palestinian Society 2019.

### Sub-objectives:

- ☒ Adopting the classification of acts of violence in the Palestinian society and for all modules.
- ☒ Adopting data cleaning mechanism (completion cases, targeted groups of each model, repetition cases (duplication), missing cases).
- ☒ Adopting the mechanism of calculating the violence rates for all the survey's modules.

### Modules used in the Violence Survey in the Palestinian Society 2019.

1. Currently married or ever married women aged (14 – 64) years.
2. Children (males and females) aged (0-11) years.
3. Children (males and females) aged (12-17) years.
4. Individuals (males and females) aged (18 – 64) who have never been married.
5. Currently married or ever married men aged (14-64) years.
6. Elderly persons (65 years and above).

## First: Classification of acts of violence/abuse

- The United Nations in the Guidelines for Producing Statistics on Violence Against Women stated that there are four main classifications for violence against women (noting that the Guidelines did not mention the social violence classification, as this phenomenon is considered a social one), these classifications are as follows:

1. Physical Violence	2. Sexual Abuse
<ul style="list-style-type: none"> <li>• Slapping her</li> <li>• Throwing something harmful towards her</li> <li>• Pulling or plucking her hair</li> <li>• Hitting her with something</li> <li>• Beating her with the fists or with other things</li> <li>• Kicking, biting or pulling her</li> <li>• Strangling or burning her</li> <li>• Threatening her with a knife, gun or any other weapon.</li> <li>• Using a knife, a gun or any other weapon against her.</li> </ul>	<p>An act of using various aggressive actions for the purpose of sexual abuse and causing harm.</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Acts of abusive sexual intercourse</li> <li>• Forced participation in sexual acts</li> <li>• Trying to do or doing sexual acts with a woman or man without their consent</li> <li>• Sexual harassment</li> <li>• Verbal abuse for sexual purposes</li> <li>• Sexual threats</li> <li>• Sexual exposure</li> <li>• Unwanted touching</li> <li>• Incest</li> </ul>
3. Psychological Abuse	4. Economic Abuse
<p>(a) Emotional Abuse:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Humiliating her or making her feel bad about herself.</li> <li>• Underestimating her or insulting/humiliating her in public.</li> <li>• Intimidate her on purpose.</li> <li>• Threatening to hurt her or the ones she cares about.</li> </ul> <p>(b) Dominant behavior</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Isolating her in order to prevent her from meeting her family or friends.</li> <li>• Keeping an eye on where she is and her social, economic and other interactions.</li> <li>• Ignoring her or treating her with carelessness.</li> <li>• Getting angry on her if she talks to other men.</li> <li>• Pointing unjustified fingers of adultery.</li> <li>• Controlling her access to healthcare centers and any other kinds of care.</li> <li>• Controlling her access to education or labour market.</li> </ul>	<ul style="list-style-type: none"> <li>• This form of violence that occurs when a husband denies a wife access to her own or family's financial resources, usually as a form of abuse or control, in order to isolate, dominate and control her, or to impose other negative consequences on her personal, economic and social well-being, including the following:</li> <li>• Depriving her from accessing to marital, family and personal financial resources.</li> <li>• Depriving her from accessing to her and the family's properties and durable goods.</li> <li>• Depriving her from accessing to labour market and education.</li> <li>• Depriving her from participating in the decision making related to the economic status.</li> <li>• non-complying deliberately with the economic responsibilities, such as alimony or financial support for the family, exposing them to poverty and suffering.</li> </ul>

• Based on the above, this classification was used to reclassifying the 41 acts/behaviors of violence that might be practiced by the husband in the currently married or ever married women aged (14-64) years model. Also, the social abuse were reclassified as well as the acts taken from a classification that is according to the UNSD Guidelines, as the below table:

Number	Behaviors/acts practiced by the husband	Sources	
		UNSD Guidelines	Preliminary Results report
<b>WA01</b>	Your husband insulted or humiliated you	Psychological	Psychological
<b>WA02</b>	Your husband threw something towards you, which can be harmful	Physical	Psychological and Physical
<b>WA03</b>	Your husband twisted your arm or pulled your hair	Physical	Physical
<b>WA04</b>	Your husband assaulted you, causing bruises, scratches, minor wounds, joint pain	Physical	Physical
<b>WA05</b>	Your husband refused to use birth control tools even though you asked for that	Sexual	Sexual
<b>WA06</b>	Your husband pushed you hard	Physical	Physical
<b>WA07</b>	Your husband forced you physically to practice sexual intercourse	Sexual	Sexual
<b>WA08</b>	Your husband tried to attack you with a knife, axe, shovel or any other dangerous tool	Physical	Physical
<b>WA09</b>	Your husband hit you on the head and you fainted	Physical	Physical
<b>WA10</b>	Your husband told you that you are stupid, ugly, disabled or any bad word	Psychological	Psychological
<b>WA11</b>	Your husband blamed you for your dressing style	Psychological	Psychological
<b>WA12</b>	Your husband hit you with less dangerous tools, i.e. belt, stick ...etc	Physical	Physical
<b>WA13</b>	Your husband ruined your belongings	Psychological	Psychological
<b>WA14</b>	Your husband suffocated you or tried to suffocate you	Physical	Physical
<b>WA15</b>	Your husband shouted on you	Psychological	Psychological
<b>WA16</b>	Your husband held you tight while attacking you	Physical	Physical
<b>WA17</b>	Your husband used different forms of violence with you (hitting and using dangerous tools) to force you practice different forms of sexual intercourse against your will	Sexual	Sexual
<b>WA18</b>	Your husband slapped you on the face	Physical	Physical
<b>WA19</b>	Your husband attacked you which resulted in breaking one of your bones	Physical	Physical
<b>WA20</b>	Your husband burned your skin on purpose	Physical	Physical
<b>WA21</b>	Your husband uttered expressions/bad words to tease you and make you angry	Psychological	Psychological
<b>WA22</b>	Your husband threatened/forced you to have sexual intercourse with him	Sexual	Sexual

Number	Behaviors/acts practiced by the husband	Sources	
		UNSD Guidelines	Preliminary Results report
<b>WA23</b>	Your husband refused to give you enough money for household expenses even though he had enough money to spend on other things	Economic	Economic
<b>WA24</b>	Your husband asked about how you spent money in details	Economic	Economic
<b>WA25</b>	Your husband withdrew money from your account or credit card without your permission	Economic	Economic
<b>WA26</b>	Your husband forced you to work	Economic	Economic
<b>WA27</b>	Your husband forced you to quit your work	Economic	Economic and social
<b>WA28</b>	Your husband prevented you from working	Economic	Economic and social
<b>WA29</b>	Your husband tried to exploit what you inherited from your family without your permission	Economic	Economic
<b>WA30</b>	Your husband disposed of your belongings without your permission	Economic	Economic
<b>WA31</b>	Your husband restricted your connections/relations with your first-degree relatives	Psychological	Social
<b>WA32</b>	Your husband prohibited you from going out with your female neighbours	Psychological	Social
<b>WA33</b>	Your husband tried to prevent you from meeting your female friends	Psychological	Social
<b>WA34</b>	Your husband expelled you from the house	Psychological	Psychological
<b>WA35</b>	Your husband ignored your sexual desires	Sexual	Sexual
<b>WA36</b>	Your husband threatened you that he would marry another woman because you have only begotten daughters or for not having begotten any child	Psychological	Psychological
<b>WA37</b>	Your husband refused to send you to a doctor for your treatment (buy medicine or go to a doctor)	Psychological	Psychological
<b>WA38</b>	Your husband kept an eye on your phone and asked you to open your social networking sites to check them	Psychological	-
<b>WA39</b>	Your husband insulted your family	Psychological	Psychological
<b>WA40</b>	Your husband made fun of your education or specialization	Psychological	Psychological
<b>WA41</b>	Your husband prevented you from using your medical aids or medications	Psychological	-

- : Not classified

- The UN Guidelines for Producing Statistics on Violence Against Women tapped into and focused on the violence phenomenon against married women. However, the classification of violence acts/behaviors was used and applied on the rest of the modules of the survey by measurement.

## **Second: Data Cleaning Mechanism**

The data cleaning mechanism is carried out in accordance with the data processing process followed at PCBS. All modules of the questionnaire underwent data cleaning as the following:

1. Non-completed cases were deleted.
2. Missing cases were eliminated.
3. All segments that are not included in the target group of each model were deleted.
4. The repeated cases in each model were deleted separately, except the model of elderly persons aged 65 years and above, as the methodology here was comprehensive inventory.

## **Third: The calculation mechanism of the indicators**

As it is the case in the classification, the guidelines discussed the mechanism for calculating the indicators of violence against women. This mechanism will be used in calculating violence indicators against the rest of the targeted groups in the questionnaire's modules, as follows:

- The violence rates are calculated (including all types of violence (economic, physical, sexual, psychological)) as being the number of currently married or ever married women who reported of one experience of violence or more divided by the number of currently married or ever married women; representing it as a percentage, through:

1. Calculating the number of women who reported being exposed to any form of violence at least for one time (Numerator), noting that the cases of “don't apply” and “I don't know” become “did not experience violence” and the missing cases are eliminated.
2. Calculating the number of currently married or ever married women who exposed to violence by the husband (Denominator).
3. Calculating the percentages of currently married or ever married women and were exposed to violence by the husband.

$$\text{Violence rates} = \frac{\text{The number of women who reported being exposed to any form of violence at least for one time}}{\text{Total respondents}}$$

For calculating the numbers, the calculation mechanism within the rows sum was used after recoding the answers for ensuring not dropping out any case of violence exposure cases. Knowingly, the Multi Response Rate Mechanism was used to calculate the violence prevalence rate in the preliminary results. This mechanism works by calculating the number of cases exposed to acts of violence and not the number of women exposed to violence (where it calculates the number of times that the women were exposed to from all acts and then it divides the number by the total cases exposed to acts of violence).

## **Fourth: The reasons for the possible differences/variations between the results of the new methodology and the preliminary results**

Based on the above, the difference that appeared between the results of the new methodology and the preliminary results of the survey was due to the following reasons:

- 1- The UN Guidelines for Producing Statistics on Violence Against Women focused on four main classifications for the violence phenomenon against women (physical, psychological, sexual and economic); thus, the act/behaviors of violence were reclassified, taking into account the elimination and distribution of social violence acts among the other types of violence according to the above guidelines.

- 2- **Calculating the violence rates for violence modules using the same mechanism** according to the mechanism of calculating the indicators of the violence against women stated in the UN Guidelines as mentioned in third article concerning the calculation mechanism, and not as it was calculated in the preliminary results using Multi Response Rate Mechanism.
- 3- The result of eliminating the missing cases and omitting all incomplete cases, as well as omitting the groups that are not included the targeted segments out of each module and omitting repeated cases in each module.